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دانشگاه
سیدابراهیمرئیسیتنهارئیسقوهایبودکهدرروزدانشجوبهمیاندانشجویانرفت

پاسخ به دانشگاه
روز دانشجو، یکی از مهم ترین روزهای سیاسی و البته تلخ تاریخ 

پهلوی است، روزی که دانشجویان هم از خجالت نیکسون، 

معاون رئیس جمهور وقت آمریکا و هم از آزمون استکبارستیزی 

و آزادگی سربلند بیرون آمدند. پس از انقلاب اسلامی، این روز 

به یاد سه دانشجوی شهید دانشکده فنی دانشگاه تهران یعنی 

مهدی شریعت رضوی، احمد قندچی و مصطفی بزرگ نیا روز 

دانشجو نام گرفت و تبدیل به یکی از روزهای مهم آذرماه شد. 

گرامیداشت روز دانشجو در دانشگاه ها، همیشه بهانه  خوبی 

برای شخصیت های سیاسی بوده تا در دانشگاه ها حضور یافته 

و از نزدیک به سوالات این قشر پاسخ دهند. 

  کدام شخصیت ها در جمع دانشجویان بودند؟

امســـال هم از این قاعده مستثنی نبود، اکثر دانشگاه های 

بـــزرگ فضای پرتـــب و تابی را تجربه کردنـــد اما در این بین 

دانشگاه هایی مانند صنعتی شـــریف هم بودند که برخلاف 

گذشـــته امسال میزبان هیچ شخصیت خاصی نبودند و روز 

دانشـــجوی آرامی را سپری کردند، البته بسیج این دانشگاه 

اعلام کرده از جهانگیری، ربیعی، عارف و علی عسگری برای 

حضور در دانشگاه دعوت رسمی کرده اما هیچ یک نپذیرفته اند. 

اما دانشگاه تهران روز گذشته میزبان رئیس دستگاه قضا بود، 

قالیباف شهردار اســـبق تهران به دعوت بسیج دانشجویی 

دانشگاه علامه به دانشگاه رفت و در نشستی چالشی میهمان 

دانشجویان بود. فرهاد دژپســـند با دعوت انجمن اسلامی 

دانشجویان دانشگاه الزهرا به این دانشگاه رفت و در ویژه برنامه 

روز دانشجوی این دانشگاه حاضر شد. دانشگاه خواجه نصیر 

دیروز میزبان رحیم پورازغدی بود، حســـن عباسی در جمع 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران شمال سخنرانی 

کرد و محمود صادقی نماینده مجلس شورای اسلامی هم به 

دانشـــگاه تربیت مدرس رفت. در برخی دانشگاه های تهران 

نیز تجمع های اعتراضی شکل گرفت. البته ماجرای حضور 

سیاســـیون صرفا به روز دانشجو ختم نمی شود و دانشگاه ها 

روز آینده نیز شـــاهد حضور مسئولان و شخصیت ها خواهند 

بود. عزیز جعفری امروز در بزرگداشـــت شهدای مدافع حرم 

دهه هفتادی در دانشگاه شریف سخنرانی خواهد کرد، سردار 

ســـلامی و پرویز فتاح روز دوشنبه به ترتیب در دانشگاه های 

تربیت مدرس و دانشگاه تهران میهمان دانشجویان هستند 

و وزیر بهداشـــت، درمان و آموزش پزشکی به دعوت انجمن 

اسلامی دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی بین 

دانشجویان این دانشگاه حاضر خواهد شد. 

  رئیس جمهور، غایب بزرگ

بدون تردید یکی از تفاوت هـــای اصلی روحانی در مواجهه 

با دانشـــجویان، حضور هرســـاله اش میان دانشجویان بود. 

او در همـــه 6 ســـال اخیر ریاســـت جمهوری اش و برخلاف 

روسای جمهور پیش از خود، به عنوان عالی ترین مقام اجرایی 

کشـــور، ایام روز دانشجو شـــنونده نظرات دانشجویان بود. 

مراسم بزرگداشت روز دانشجو با حضور روحانی در چهار سال 

نخست دولت تدبیر و امید در دانشگاه های تهران برگزار شد. 

در دو سال نخست دولت دوازدهم هم به ترتیب دانشگاه های 

سیستان وبلوچستان و دانشگاه علوم پزشکی سمنان میزبان 

رئیس جمهور در روز دانشـــجو بودند اما امسال در حالی که 

زمزمه های مختلفی از حضور او در دانشگاه فردوسی مشهد یا 

علوم پزشکی ایران مطرح می شد و به نظر می رسید شرایط برای 

حضور او در دانشگاه مهیا و فراهم شده، روحانی ترجیح داد 

سکوت خود را در ارتباط مستقیم با جامعه که پس از تصمیم 

بنزینی دولتی آغاز شده، کماکان ادامه دهد. 

  لاریجانی غایب همیشگی

بین روسای قوای کشور، رئیس قوه مقننه یکی از کم ارتباط ترین 

مسئولان با دانشگاه و دانشجویان بوده است. علی لاریجانی 

هم همیشـــه در طول ســـال های اخیر ترجیح داده از طریق 

میکرفن های هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی روز دانشجو 

را به دانشـــجویان تبریک بگوید و با وجود دعوت های مکرر و 

پی درپی تشـــکل های مختلف دانشجویی، در آخرین سال 

دوره مجلس دهم هم با دانشـــجویان آشـــتی نکرد و در هیچ 

برنامه دانشجویی حاضر نشد.

محمدباقر قالیباف، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام عصر 

دیروز با حضور در همایش »دوباره لبخند« که به مناســـبت روز 

دانشجو و به همت بسیج دانشجویی دانشگاه علامه طباطبایی 

برگزار شد، در جمع دانشجویان این دانشگاه سخنرانی کرد. 

قالیباف روز گذشته صریح و بی پرده درخصوص سیاست ها و 

عملکرد دولت صحبت کرد؛ صحبت هایی که به مذاق برخی 

دانشـــجویان حاضر خوش نیامد و باعث شد حضور شهردار 

اســـبق تهران در دانشگاه چندان هم بدون حاشیه و جنجال 

نباشد. در بخشی از این برنامه یکی از دانشجویان که به زحمت 

خود را به تریبون رســـاند، با پادرمیانی میهمان مراسم، برخی 

گفته هـــای قالیباف را به چالش کشـــید و حضور او در جمع 

دانشجویان دانشگاه علامه را نوعی میتینگ سیاسی خواند. 

قالیباف درخصوص شرایط فعلی جامعه اظهار داشت: »وقتی 

به روزهایی که می گذرد فکر می کنم، به بازدید از مناطق محروم 

و حرف هایی که مردم به ما می زنند و صحبت هایی که در جلسات 

کاری به میان می آید، می بینم شـــرایط خیلی ســـخت و تلخ 

است اما در کنار همه این مشکلات و سختی ها در برق چشم 

دانشجوها امید و نشاط دیده می شود. این نشاط همیشه در 

محیط دانشگاه ها بوده و هست. ما 16 آذرها، 19 دی ها و 13 

آبان های زیادی دیده ایم که جوانان برای کشور و تمدن اسلامی 

خود چه کرده اند. یکی از ویژگی های آنها استکبارستیزی است.«

 

  استکبارستیزی یعنی توانمندسازی
تکیه بر مردم و توان داخلی

وی ادامـــه داد: »بایـــد معنی این حرف را بـــا همه وجود معنا 

کنیم که آیا استکبارســـتیزی در حد شعار کافی است؟ هرگز. 

استکبارستیزی یعنی توانمندسازی، تکیه بر مردم و توان داخلی، 

ایمان داشـــتن به وعده های الهی که محقق شدن آنها در گرو 

به کار گرفتن همه امکانات حداقلی اســـت. استکبارستیزی 

یعنی قوی و محکم بودن اما شعار دادن به تنهایی چیزی را حل 

نمی کند و مستکبران خیلی از آن نگران نخواهند شد، بلکه از 

کسی نگران می شوند که عمل آن به معنای واقعی استکبارستیز 

باشد.« عضو مجمع تشـــخیص مصلحت نظام تصریح کرد: 

»همه مردم ایران برای حفظ عزت و منزلت خود محکم هستند 

اما چالش ها از جایی شروع می شود که بخواهیم این روحیه را 

حفظ کنیم. هروقت از مبارزه با آمریکا حرف می زنیم به معنای 

این نیســـت که با کل دنیا مخالفیم و قصد ارتباط نداریم بلکه 

ما در تعامل با دنیا هستیم. این مبارزه تنها با انقلاب اسلامی 

شروع نشده بلکه با این انقلاب عمق و تداوم پیدا کرده است.« 

  مردم نسبت به مشکلات شان در حوزه 
اشتغال، اقتصاد و مسکن اعتراض دارند

قالیباف با اشـــاره به اینکه مردم امروز درباره مشکلات شان در 

حوزه اشتغال، اقتصاد، مسکن و... اعتراض دارند، خاطرنشان 

کرد: »برخی حس می کنند اگر جوانان بیکار هستند و مشکلاتی 

در کشـــور داریم به دلیل عدم ارتباط با آمریکاست ولی وقتی 

می خواهیم شرطی عمل کنیم، یعنی وقتی بگوییم هم چرخ 

سانتریفیوژها بچرخد و هم چرخ زندگی مردم این گونه می شود 

که در عمل هر دو را تعطیل می کنیم و آب و نان مردم را به حل 

مســـائل در خارج از کشور گره می زنیم.« شهردار اسبق تهران 

افزود: »ضعف ما در این است که به درون مردم نمی رویم، با آنها 

ارتباط نداریم و هر مسئولی که مردم را از پشت شیشه ماشینش 

می بیند، وضعیت مردم را از همان جا نظرسنجی می کند. همین 

می شود که غلط تصمیم می گیرند و حتی قدرت اجرای همان 

تصمیمات غلط را هم ندارند.« وی ادامه داد: »این گونه می شود 

که هنوز راه حل کسر بودجه کشور را در رابطه با اروپا می دانند. 

آیا ما در این کشـــور توان کنترل نقدینگـــی را نداریم؟ هر روز 

که می گذرد هزار میلیارد به نقدینگی کشور اضافه می شود و 

قدرت خرید مردم کاهش می یابد. آیا ما نمی توانیم نظام پولی و 

بانکداری کشور را اصلاح کنیم؟ بدون شک ما توانایی اصلاح آن 

را داریم.« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه سخنان 

خود در جمع دانشجویان دانشگاه علامه با اشاره به اینکه در حوزه 

عدالت می توانیم دو نوع نگاه داشته باشیم، بیان داشت: »یک 

نگاه توزیع فقر است و دیگری توزیع ثروت ها؛ در این خصوص 

باید گفت مستضعف به کسی گفته می شود که توان بالقوه ای 

در او وجود دارد ولی نمی تواند این توان را کنترل کند؛ در حوزه 

عدالت اگر به دنبال توزیع فقر باشیم معاندان و مخالفان کشور 

مخالفت نخواهند کرد، ولی وقتی می خواهیم فرصت ها را برای 

شکوفایی استعدادها و ظرفیت ها در اختیار مردم قرار دهیم، 

نمی گذارند و این ناعدالتی است.« قالیباف اضافه کرد: »اگر 

امروز حرفی با آقای روحانی داریم در همین زمینه است، وظیفه 

همه ماست که فارغ از همه گرایش های سیاسی و نظراتی که 

داریم با توجه به چالش های اقتصادی به دولت کمک کنیم اما 

وظیفه دولت اســـت که گام اول را بردارد، نه اینکه ما می بینیم 

روزبه روز با تصمیماتی که می گیرند به مشکلات کشور افزوده 

می شود. نوع سیاست های اینها در توزیع عدالت نگاه غربیه ای 

است و نگاه همان چهاردرصدی ها به توده های مردم است.« 

  امیدوارم دیوان محاسبات گزارش ارز 4200 
تومانی را منتشر کند

وی گفت: »در ماجرای گرانی بنزین ما نفهمیدیم قصد کاهش 

مصرف بود یا درآمـــد دولت؟ هیچ کس هیچ توضیحی در این 

خصوص نداد و حتی درآمدی که از آن حاصل شد با یک توزیع 

نامناسب روبه رو شد. نتیجه این اقدامات کسری بودجه می شود 

و برای تامین آن تصمیم به گرفتن مالیات می گیرند. اما درواقع از 

جایی که باید مالیات گرفته شود، گرفته نمی شود و بالعکس از 

جایی که نباید مالیات بگیرند مالیات می گیرند، برای مثال مالیات 

بر ســـیگار گرفته نمی شود یا از افرادی که درآمدهای هنگفت 

دارند که اگر مالیات بپردازند به اندازه درآمد سه، چهار میلیون 

نفر عادی خواهد بود مالیات نمی گیریم و می گوییم نمی توانیم 

به حســـاب مردم سرکشی کنید؛ کجای این کار خلاف قانون 

است؟ همان فرهنگ غربی که شما دنبال می کنید در سیستم 

اقتصادی خود و برای کنترل حساب های بانکی این کار را انجام 

می دهد.« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه با اشاره 

به اینکه آنجایی که نباید در زندگی خصوصی مردم دخالت نکنیم 

دخالت می کنیم و آنجایی که باید وارد شـــویم وارد نمی شویم، 

تصریح کرد: »امیدوارم روزی دیوان محاسبات گزارش ارز 4200 

تومانی را و اینکه به چه کسانی و چگونه توزیع شد، منتشر کند.« 

  مشکلات اقتصاد دولتی ریشه
در ناکارآمدی دولت دارد

قالیباف بیان داشت: »ریشه مشکلات اقتصاد دولتی ریشه در 

ناکارآمدی دولت دارد؛ امروزه در دنیا بیش از 50 هزار شغل داریم 

اما در ایران کمتر از 12 هزار شغل وجود دارد. چرا؟ مدیرانی که 

در حال کار کردن هستند درکی از کار کردن در این دوره ندارند 

و هنوز با راه حل های دهه 70 میلادی می خواهند مشـــکلات 

قرن 21 را حل کنند. با همه اینها آینده ما آینده روشنی است 

به شرطی که روحیه تکیه به جوانان مان را داشته باشیم، چراکه 

هر کجا فرصـــت را در اختیار جوانان قرار دادیم آنها با آزمون و 

خطـــای کمتر و با بهترین راه حل ها مســـیر را طی کردند. اگر 

چنین چیزی اتفاق بیفتد مطمئن باشید با یک برنامه پنج ساله 

می توانیم به نقطه ثبات در حوزه اقتصادی دست یابیم.« وی در 

پایان سخنان خود خاطرنشان کرد: »در گام دوم انقلاب امروز 

بحث ورود جوانان به مجلس مطرح است. من بارها از چندماه 

پیش به جوانان گفته ام که برای مجلســـی قوی و کارآمد گام 

بردارند، مجلسی که جسور باشد، درد مردم را بفهمد و برایش 

پیشنهاد و راه حل ارائه دهد.« 

محمدباقرقالیبافدردانشگاهعلامهطباطبایی:

تصمیم گیری غلط نتیجه نظرسنجی از پشت شیشه ماشین است

در یکی از مهم ترین برنامه های روز دانشجوی امسال، جمعی 

از تشکل های دانشجویی دانشگاه تهران میزبان سیدابراهیم 

رئیسی در سالن شهیدچمران دانشکده فنی دانشگاه تهران 

بودند. رئیسی برخلاف آملی لاریجانی، رئیس پیشین دستگاه 

قضا به جای دعوت از نمایندگان تشکل ها، به میان دانشجویان 

آمد و پیش از آغاز سخنرانی اش صحبت های دبیران تشکل های 

دانشجویی این دانشگاه را شنید. محمدحسین معصوم زاده، 

دبیر انجمن اسلامی مستقل دانشگاه تهران در این نشست 

خطاب به رئیســـی گفت: »اکنون که در موقعیت غریب و در 

عدالت خواهی دانشجویان شما را در محل شهادت دانشجویان 

می بینیم از یاد نمی بریم ریاست روسای قبلی را که دیدارشان 

حتی با چشم مسلح هم ممکن نبود.« او در ادامه سخنانش 

از رئیســـی خواست درباره شورای عالی هماهنگی سران قوا 

توضیحاتی ارائه دهد. معصوم زاده در پایان سخنانش گفت: 

»شما وعده برخورد با مسئولانی را که در سیل اول سال مقصر 

بودند، دادید. ما منتظر نتیجه این برخورد هســـتیم.« امین 

نوریان، دبیر جامعه اسلامی دانشگاه تهران و دیگر سخنران 

دانشجویی این مراسم نیز گفت: »مردم به این نتیجه رسیده اند 

که دیگر از تکرارهای بی خاصیت برخی آبی گرم نمی شود.« 

وی خطاب به رئیس دســـتگاه قضا تاکید کرد: »حضور شما 

به عنوان ســـکاندار یکی از قوا و اصلاحات انجام شده نشان 

داد اصلاح و تغییر شـــدنی است و مشکل از کارگزاران است 

نه ساختار. البته که قوه قضائیه تا رسیدن به معنای کامل از 

عدالت فاصله بسیار دارد.« علی اسکندری، دبیر عدالت خواه 

دانشگاه تهران هم در این مراسم گفت: »آقای رئیسی می توان از 

عملکرد یک ساله شما به جز مواردی دفاع کرد. چرا در شرایطی 

که مجلس رئیس جمهور را استیضاح نمی کند، دیوان عالی 

هیچ اقدامی نمی کند؟« وی ادامه داد: »دیگر رئیس جمهور 

چه کاری باید بکند که خلاف نص صریح قانون شود؟ به طور 

جدی پیشنهاد می شود با ورود به بحث خلق پول بانکی و نه 

صرفا اختلاس ها جلوی آنهایی را که از ملت دزدی می کنند، 

بگیرید.« اسکندری تاکید کرد: »اکثر کارهای مفید منحصر 

به حضور فرد شماست و اگر این روحیه در بدنه قوه کم نشود 

منجر به رکود می شود. این سنت بسیار غلطی است که ما در 

زمان مسئولیت به تخلفات مسئولان نمی پردازیم.« نمایندگان 

برخی اصناف هم در این مراســـم فرصـــت یافتند از تریبون 

دانشگاه، مســـائل خود را با رئیس قوه قضائیه مطرح کنند. 

یکـــی از این افراد نماینده ای از صنف وانت بار و پیک موتوری 

بود که در این مراسم گفت: »من مستاجرم و در یکی از مشاغل 

سخت کار می کنم، پیک موتوری. در رسانه ها اعلام  می کنند 

قیمت هـــا افرایش پیدا نکرده اما مـــن کاملا افزایش قیمت 

را حس می کنم. الان هشـــت روز اســـت که دارم دنبال خانه 

می گردم، پیدا نمی کنم، نمی خواهم گریه کنم چون غرورم 

اجازه نمی دهد.« نماینده کارگران هپکو هم در این مراســـم 

گفت: »سال هاست که ما کارگران صنایع بزرگ صدای خود 

را از طریق شما دانشجویان به گوش مسئولان رسانده ایم. هر 

کسی که می گوید اصل 44 مشکل دارد با رهبری مشکل ندارد، 

این اجرای اصل 44 است که مشکل دارد.« وی افزود: »آیا دور 

از ذهن نیست بگوییم مورد نفوذ لیبرال های غربگرا هستیم. 

اکنون بســـیاری از شـــرکت ها فقط ابزار شوهای انتخاباتی 

شـــده اند و تمام کارهایی که برای این شرکت ها شده در این 

یک کلمه می گنجد: هیچ!« وی تاکید کرد:  »حدود 100 نفر 

از کارگران اســـتان مرکزی محکوم به احکام سنگین امنیتی 

شـــده اند که امید داریم شـــما به آنها رسیدگی کنید. از شما 

تقاضا داریم با ورود به مســـاله این شرکت ها از مکیده شدن 

خون کارگران و نابودی صنعت جلوگیری کنید.« سیدابراهیم 

رئیسی ضمن تســـلیت به مناسبت ســـالروز وفات حضرت 

فاطمه معصومه)س( و با گرامیداشت روز دانشجو اظهار کرد: 

»16 آذر نماد ضداستکباری، ضداستبدادی و ضداستعماری 

دانشگاه و دانشجو است و این نماد نقش دانشجو و دانشگاه 

را در شـــناخت نیاز ها و ایفای نقش برای رفع نیاز ها نشـــان 

می دهد.« رئیســـی تاکید کرد: »جریان دانشـــجویی کشور 

باید به عنوان جریان آگاه، بابصیرت، زمان شـــناس، دردآشنا 

و دغدغه مند نســـبت به مسائل اجتماعی و سیاسی بماند و 

نقش دانشجویان در این عرصه بسیار تعیین کننده است.« 

  نباید از مطالبات دانشجویی
به عنوان یک مشکل یاد شود

وی با تاکید بر اینکه مطالبه از مسئولان باید به عنوان یک نعمت 

و فرصت تلقی شود، گفت: »هرگز نباید از مطالبات دانشجویی 

به عنوان یک مشکل یاد شود، بلکه بیان دغدغه ها و مشکلات 

و لسان مردم بودن، یک نعمت و فرصت است.« 

  دیدگاه و نظرات و دغدغه های دانشجویان 
را با دقت می خوانم

وی با تبریک مجدد روز دانشجو گفت: »البته بنده با دانشجویان 

دانشگاه بی ارتباط نیستم و با اطلاعیه های عزیزان که در مواقع 

مختلف صادر می شود و از طرف دفتر نمایندگی ولی فقیه در 

دانشگاه ها برای بنده ارسال می شود، آگاهی می یابم.« رئیس 

قوه قضائیه با تاکید بر اینکه عدالت باید به صورت یک گفتمان 

غالب و رایج در همه سطوح نظام دربیاید، گفت: »باید معلوم 

شود مهم ترین هدف دولت اسلامی در جامعه اجرای عدالت 

اســـت. برای تفاهم در اجرای عدالت باید روی اجرای قانون 

توافق کنیم و بگوییم به هر میزان به قانون عمل شود به عدالت 

نیز عمل خواهد شـــد و به هر میزان قانون نقض شود عدالت 

نیز نقض می شود و اجرای قانون را همگان محور قرار دهند.« 

  شفافیت زمینه اجرای عدالت

رئیس قوه قضائیه با تاکید بر اینکه مساله شفافیت امر بسیار 

مهمی است، گفت: »از مردم بودن و محرمانگی امر مهمی است، 

درمورد یک سری مسائل امنیتی این موضوع متفاوت است و 

مورد اختلاف نیست، اما نسبت به مسائلی که مردم باید مطلع 

باشند این موارد می تواند زمینه اجرای عدالت را فراهم کند.« 

رئیس قوه قضائیه گفت: »فساد را نباید در هیچ کجای جامعه 

اسلامی قبول کرد، فساد با شاخصه عدالت گستری نظام سازگار 

نیســـت، فساد ظلم به مردم و نظام است و امر مردودی است، 

جمهوری اسلامی ایران نظامی مبتنی بر احکام دینی و عمل 

به وظایف است اما امکان خطا و اشتباه ممکن است، اشتباه 

یک امر اســـت، فساد امر دیگری.« وی تاکید کرد: »نمی توان 

از فساد و دســـت اندازی به حقوق بیت المال، دزدی، ارتشا، 

پورسانت و رانت خواری گذشت. امروز باید همه دستگاه ها در 

کشور با فساد مبارزه کنند، بعضی می گویند دستگاه قضایی 

فقط بگیروببند می کند، بله وظیفه ما برخورد با مفسدان است 

و برخورد هم خواهیم کرد.« رئیسی اضافه کرد: »ساختارهای 

فسادزا باید از بین برود، بعضی از خصوصی سازی ها به صورت 

جدی بر فنا دادن اموال مردم و بیت المال است.«

   نقدینگی مشکلات زیادی ایجاد کرده است

رئیس قوه قضائیه افزود: »نقدینگی کشور با افزایش فعلی که 

مشکلات زیادی ایجاد کرده، اگر به طرف تولید برود جای هیچ 

دغدغه ای نخواهد داشت، اما اگر به طرف دلالی برود و به دست 

کسی بیفتد که پول را بگیرد و به جای آبادی کارخانه به سراغ 

دلالی برود، مشکلات مضاعف برای کشور ایجاد می شود، لذا 

بخش اعطای تسهیلات ازجمله ساختارهایی است که حتما باید 

اصلاح شود.« رئیسی گفت: »وقتی من می گویم ساختارها باید 

اصلاح شود یعنی دیگر ما هر روز شاهد یک پرونده روی میزمان 

نباشیم. فضا سازی می کنند و می گویند مگر با بگیروببند درست 

می شود؟ عرض کردم حتما اگر جایی فساد باشد، فریاد و اعلام 

و حساسیت دانشجویان و اقدام ما به عنوان دستگاه قضایی 

کاخ مفسدان را ویران و خانه مستضعفان را آباد خواهد کرد.« 

  هیچ پرونده ای را زیر میز نخواهیم گذاشت

رئیســـی ادامه داد: »اراده جدی قوه قضائیه این است که با 

این موارد با اطلاع رســـانی برخورد شود نه اینکه فقط در اتاق 

خودمان بنشینیم و هیچ گونه اطلاع رسانی انجام ندهیم. ما 

اطلاع رسانی را در رابطه با این پرونده ها ضروری می دانیم و 

تاکید داریم مردم را باید در جریان بگذاریم، بعضی از مواردی 

که شما دانشـــجویان عزیز در این جلسه گفتید نیز در حال 

بررســـی اســـت. ما در قوه قضائیه هیچ پرونده ای را زیر میز 

نخواهیم گذاشـــت و همه پرونده ها روی میز است.« رئیس 

قـــوه قضائیه گفت: »نباید اجازه دهیم مدیران و مســـئولان 

کشـــور انگ زنی و اتهام زنی انجام دهند. خط قرمز ما در قوه 

قضائیه این جناح و آن گروه و آن دولت نیست بلکه خط قرمز 

ما بی اســـتناد سخن گفتن و بی اســـتناد حکم دادن است. 

خط قرمز ما این است که بی دلیل و بی استناد نه سخنی گفته 

شود و نه اتهامی زده شود.« 

وی با بیان اینکه دفاع از آزادی های مشروع از جایگاه ویژه ای در 

برنامه های قوه قضائیه برخوردار است، تصریح کرد: »آزادی را ما 

ندادیم بلکه خدا به همه داده است. این آزادی شامل آزادی فکر، 

اندیشه، بیان، قلم و... است. البته همچنان که محدودسازی 

آزادی دچار اشـــکال است اگر بسیار بی ضابطه و بدون قانون 

و به صورت ولنگاری به آزادی پرداخته شود بازهم آزادی دچار 

آسیب می شود. آزادی همان است که قانون اساسی آنها را برای 

همه آحاد مردم برشمرده و ما معتقدیم این آزادی تضمین کننده 

همه خواسته های ملت و اجرای عدالت و مبارزه با فساد در کشور 

است.« رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه کرسی های آزاد اندیشی 

در دانشگاه ها را باید تقویت کرد، گفت: »عزیزان دانشجو باید 

دیدگاه ها و نظرات خود را آزادانه بیان کنند.« رئیســـی با بیان 

اینکه دفاع از حقوق عامه وظیفه دستگاه قضایی است، گفت: 

»دفاع از آزادی های مشروع وظیفه همه است و باید آزادی های 

مشروع برای همه ازجمله مردم، دانشجویان، کارگران و... به 

رسمیت شناخته شـــود. ما بین اعتراض کننده و اغتشاشگر 

فرق می گذاریم و بین جرم سیاسی و جرم امنیتی تفاوت قائل 

می شـــویم. ما میان یک رسانه یا یک دانشجو یا یک استاد یا 

یک فعال مدنی و سیاسی و اجتماعی که سخنی به خطا گفته 

است، با آدمی که به دنبال براندازی و اخلال در امنیت است، 

فرق قائل می شویم.« 

  باید اعتراض مردم در زمینه بنزین شنیده شود

رئیسی با بیان اینکه طرح اجرای سوخت برای نخبگان و مردم 

تبیین نشده بود، تاکید کرد: »این نکته قابل توجهی است که 

بنده معتقدم باید اعتراض مردم در این زمینه کاملا شـــنیده 

شود، البته در این بین دشمنان هم فکر کردند می توانند این 

مساله را بهانه قرار داده و بر موج اعتراض مردم سوار شوند.« 

وی با اشـــاره به برخورد با مفاسد بیان داشت: »بنده در زمینه 

برخورد با مفاسد در دفترم ننشسته ام و بگویم من می خواهم 

با فساد مبارزه کنم، لذا بنده همه را به همکاری می طلبم.«

 

  جریان دانشجویی کشور
باید پای مبارزه با فساد بیاید

رئیس دستگاه قضایی تصریح کرد: »جریان دانشجویی کشور 

باید پای مبارزه با فســـاد بیاید. تمامی نخبگان، تمامی قوا و 

مسئولان و هر فردی که دغدغه نظام و کشور را دارد باید پای 

مبارزه با فســـاد بیاید. ما یقین داریم همچنان که ملت ما در 

عرصه های مختلف کار های بزرگ کرده اند، در این زمینه هم با 

عنایت به خدا و با شعار ما می توانیم حتما موفق خواهیم شد.« 

رئیس قوه قضائیه گفت: »جابه جایی های ما در دستگاه قضایی 

پایان نپذیرفته است و همچنان برای اجرای تحول، جابه جایی 

خواهیم داشت تا تحول رخ دهد.« وی درباره شورا های عالی 

که قوه قضائیه در آنجا عضویت دارد، تاکید کرد: »بنای ما این 

است که در شورای عالی حضورمان فعال باشد و هرگز در شورا ها 

نمایندگان قوه قضائیه منفعل نخواهند شد.«

رئیسقوهقضائیهدردانشگاهتهران:

آزادی در چارچوب قانون تضمین کننده عدالت است


